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_________________________________________________________________________________________________________ 

Referat Yngre Lægers repræsentantskabsmøde den 21. – 22. november 2023 - Koldingfjord 
_________________________________________________________________________________________________________ 

 

Pkt. 1  Velkomst, valg af dirigent og praktiske oplysninger 
 
Yngre Lægers (YL’s) forperson, Helga Schultz, bød velkommen og gennemgik kort dagens program. 
Hun bemærkede med glæde, at der i år var mange deltagere.  
 
Foreningens juridiske konsulent, Jacob Goldschmidt, blev valgt som dirigent og konstaterede, at 
mødet var lovligt indkaldt, at dagsordenen opfyldte kravene i vedtægterne, og at forsamlingen var 
beslutningsdygtig. Der blev gjort opmærksom på, at der blev taget og offentliggjort billeder fra 
mødet.   
 
 
Pkt. 2  Den mundtlige beretning 
 
Helga Schultz, YL’s forperson, aflagde den mundtlige beretning. Hun sagde, at YL også i fremtiden 
skal være en stærk fagforening for alle ansatte menige læger i det danske sundhedsvæsen. Alle 
medlemmer skal føle sig knyttet til foreningen og indgå i den fælles fortælling. Nu er det derfor 
tid til, at foreningen skriver sig ind i fremtiden, hvor den i endnu større grad end i dag udgør rygra-
den i det danske sundhedsvæsen – hvor medlemmerne fra uddannelseslæge til speciallæge - er 
dem, der møder patienterne 24/7 alle årets dage. På dette møde skal repræsentantskabet derfor 
finde ord og billeder til den nye fortælling om foreningen. 
 
Helga Schultz fremhævede også, at foreningen har sat mærkbare aftryk fx i form af afskaffelse af 
6-årsreglen, at sikre forståelse for, at lægedækning bedst opnås ved gulerod og ikke pisk, og at 
løsningen ligger i at give alle mulighed for videreuddannelse til speciallæge.  
 
Herudover var nogle af overskrifterne i beretningen overenskomstforhandlingerne 2024, arbejds-
miljø, besparelser og afvandring til det private. Helga Schultz påpegede, at der er langt fra politi-
ske skåltaler med AKUT-pakker til hverdagen på hospitalerne og ikke mindst i psykiatrien.  
 
 
Pkt. 3  Drøftelse og godkendelse af beretning 
 
Der var til ros til den mundtlige beretning, og opbakning til temaerne i den. 
 
Repræsentantskabet drøftede beretningen, hvor der bl.a. var fokus på ressourcer og besparelser i 
regionerne, behov for reallønssikring ved OK24, et presset arbejdsmiljø, work life-balance og 
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behov for fleksibilitet, arbejdskraftsudfordringer særligt i Psykiatrien, læger med kroniske syg-
domme skal indtænkes, vilkårene på AKUT-modtagelserne, vagtforhold og støtte til TR/FTR.  
 
Helga Schultz rundede punktet af. Hun takkede for en god debat og for forsamlingens opbakning 
til, at YL i forbindelse med OK24 går sammen med de øvrige AC-organisationer omkring sikring af 
reallønnen. Kommentarer og input fra drøftelserne vil indgå i bestyrelsens fortsatte arbejde. 
 
 
Pkt. 4 Lægernes pension - valggrundlag for listen 
 
Formand for Overenskomstudvalget, Søren Helsø, indledte punktet og understregede vigtigheden 
af, at YL forholder sig aktivt til Lægernes Pensionskasse, fordi hovedparten af indbetalingerne til 
pensionskassen udgør de pensionsbidrag, der er aftalt i overenskomsten. Han redegjorde endvidere 
for pensionskassens historie og det fælles valggrundlag for Lægeforeningens liste.  
 
Han bad i den forbindelse forsamlingen drøfte deres ønsker til, hvad en pensionsordning skal inde-
holde, og hvordan YL og Lægeforeningen sammen kan blive bedre til at drøfte og beslutte, hvor-
dan midlerne i pensionskassen skal forvaltes.  
 
Repræsentanterne gav udtryk for, at drøftelsen af YL’s holdning til listens politiske substans skal 
drøftes i repræsentantskabet. 
 
Søren Helsø rundede punktet af og opfordrede til at så mange som muligt stiller op som delege-
rede på generalforsamlingen i Lægernes Pensionskasse. Stiller man ikke op, understregede han vig-
tigheden af, man bruger sin stemme.  
 
 
Pkt. 5 Valg af kandidater til valget af delegerede til generalforsamlingen i  
                  Lægernes Pension 
 
Foreningens juridiske konsulent, Jacob Goldschmidt, indledte punktet og redegjorde for ”Princip-
per for prioritering af kandidater fra YL til valget af delegerede til generalforsamlingen i Lægernes 
Pension (LP)”. Jacob Goldschmidt oplyste i den forbindelse, at alle repræsentanter og suppleanter 
i YL vil modtage en mail om, hvorvidt man ønsker at være delegeret på LP’s generalforsamling. 
Han gjorde i den forbindelse opmærksom på, at man kun kan være på listen til valget, hvis man 
har bekræftet sin opstilling senest den 3. januar 2024.  
 
Repræsentantskabet godkendte ”Principper for prioritering af kandidater fra YL til valget af dele-
gerede til generalforsamling i Lægernes Pension”. 
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Pkt. 6 Tema-eftermiddag: Sundhedsstrukturkommissionen 
 
Helga Schultz, forperson for YL, gennemgik eftermiddagens program og bød velkommen til gæ-
sterne fra Sundhedsstrukturkommissionen: Formand Jesper Fisker og medlemmerne Dorthe Crüger 
og Sidsel Vinge. 
 
Eftermiddagen startede med to oplæg fra henholdsvis Dorthe Crüger og Sidsel Vinge. De fortalte 
om kommissionens arbejde og overvejelser indtil nu, hvor de bl.a. har fokus på den demografiske 
udvikling i Danmark, den skrumpende arbejdsstyrke, de stigende udgifter, overbehandling/diagno-
sticering, den manglende sammenhæng i sundhedsvæsenet, at sygehusene har ”suget” for meget 
til sig, at kommunerne er undervurderet ift. ressourcer og kapacitet samt geografisk- og social 
ulighed.  
 
Dorthe Crüger og Sidsel Vinge fandt det også meget vigtigt, at der i det fremtidige sundhedsvæsen 
(2030) er fokus på mennesker, og deres motivation for at arbejde i sundhedsvæsenet. De nævnte i 
den forbindelse det væsentlige i, at de yngre læger bliver mere tilgængelige for patienterne i hele 
sundhedsvæsenet, og at lægerne har lyst til at være i det. 
 
Herefter var der gruppearbejde, hvor repræsentanterne drøftede de to oplæg og gav input til 
kommissionen. Kommissionsmedlemmerne besøgte grupperne undervejs. Gruppernes tilbagemel-
dinger blev grupperet i 3 hovedudfordringer (prioritering, data/systemunderstøttelse, organise-
ring/struktur), som efterfølgende blev drøftet i plenum. Repræsentantskabet havde her også mu-
lighed for at stille spørgsmål direkte til de tre kommissionsmedlemmer. 
 
Afslutningsvist takkede Jesper Fisker for drøftelserne og de input, der var kommet til kommissio-
nen. Han nævnte, at et af de vigtigste områder for kommissionen vil være at tegne sundhedsvæse-
net udenfor sygehusene, dvs. opbygning af det nære sundhedsvæsen og koblingen til sygehusene.  
 
Helga Schultz rundede punktet af. Hun takkede kommissionen for at lytte og deltage i mødet samt 
for en god drøftelse. Resultatet af repræsentantskabets drøftelse med kommissionen bliver sendt 
som input til Sundhedsstrukturkommissionens videre arbejde via kommissionens ’officielle’ veje. 
 
 
Pkt. 7 Yngre Lægers brand, identitet og navn 
 
Wendy Sophie Schou indledte punktet og gennemgik programmet for formiddagen. Hun påpegede, 
at det er vigtigt, at foreningen også står stærkt i fremtiden, og at alle medlemmer føler sig set og 
hørt. Hun sagde derfor, at det er nu, repræsentantskabet får mulighed for at komme med kon-
krete input til foreningens fremtidige fortælling og navn, så der i november 2024 på repræsentant-
skabsmødet kan vedtages en ny fortælling og et nyt navn. 
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Wendy Sophie Schou præsenterede derefter firmaet Operate, der samarbejder med YL om dette 
arbejde, og som stod for at facilitere formiddagens program. 
 
Yngre Lægers direktør, Lars Mathiesen, fortalte om foreningens historie og identitet fra stiftelsen i 
1904 og til nu. Han redegjorde også for udviklingen i medlemssammensætning, der, kombineret 
med et sundhedsvæsen under radikal forandring, betyder, at status quo for YL ikke er en mulig-
hed.  
 
Operate indledte med et kort oplæg om identitet, kernefortælling og betydningen af et nyt navn 
herunder, hvorfor det er svært at ændre på et navn. Operate gennemgik derefter nogle centrale 
indsigter, de har indsamlet på baggrund af interviews med medlemmer, interessenter og samar-
bejdspartnere.  
 
På den baggrund var der gruppedrøftelser fulgt op af plenumdiskussioner, hvor repræsentantska-
bet forholdt sig til 3 dilemmaer: Medlemsdilemmaet (fællesskab eller et segmenteret fællesskab), 
foreningsdilemmaet (autonomi eller konsensus), og sektordilemmaet (vagthund eller facilitator). 
 
Afslutningsvist holdt Operate et kort oplæg om navnes betydning efterfulgt af en lynøvelse, hvor 
repræsentanterne skrev en sætning om, hvad det vigtigste ved et nyt navn er, samt kom med for-
slag til nyt navn for foreningen. 
 
Wendy Sophie Schou rundede punktet af og konkluderede, at repræsentantskabet gerne vil fælles-
skabet, at man har forståelse for, at der skal forandringer til, og at et navneskift er svært. Hun 
takkede Operate for at facilitere formiddagen og for repræsentanternes bidrag. Repræsentantska-
bets input vil indgå i det videre arbejde således, at der på repræsentantskabsmødet i maj 2024 
kan præsenteres forslag til ny kernefortælling og navn. 
 
 
Pkt. 8  Drøftelse og stillingtagen til bestyrelsens forslag til budget for 2024 
 
YL’s direktør Lars Mathiesen gennemgik budgettet, som bestyrelsen indstillede til godkendelse.  
 
Budgettet og de foreslåede kontingentsatser blev drøftet og godkendt således, at kontingentet på 
3.660 kr. pr. år fastholdes, at kontingentet for de 2 yngste årgange på 2.196 kr. pr. år fastholdes, 
og at kontingentet for ekstraordinære medlemmer på 240 kr. pr. år fastholdes. 
 
 
Pkt. 9 Valg til Lægeforeningens repræsentantskab 
 
YL’s juridiske konsulent Jacob Goldschmidt indledte punktet og redegjorde for principperne for 
hvordan og hvem, der udpeges til Lægeforeningens repræsentantskab. Alle er velkomne, men det 



                                                                                         
                                                                                                                                     
 
F2: 2022 - 3962 / 5534692 
 
                                                                                                                                      
      
 
   

5 
 

blev præciseret, at det i denne sammenhæng handler om, hvem der møder op som Lægeforenin-
gens repræsentanter. 
 
Repræsentantskabet godkendte at følge principperne for valg til Lægeforeningens repræsentant-
skab og indstillingen om, at alle repræsentanter i Yngre Lægers repræsentantskab inviteres til Læ-
geforeningens Læge- og repræsentantskabsmøde (Lægemødet) i 2024, der afvikles den 24. og 25. 
maj i København. 
 
 
Pkt. 10    Valg af lægelige revisorer og suppleanter 
 
YL’s juridiske konsulent Jacob Goldschmidt oplyste, at der i henhold til foreningens vedtægter § 8, 
stk. 3 er ordinært valg af to lægelige revisorer. 
 
Følgende kandidater stillede op til valg af lægelige revisorer:  

‐ Chili Marie Winther Kraglund (57 stemmer) 
‐ Daniel Bomark (58 stemmer) 
‐ Nick Schou Nielsen (40 stemmer) 

 
Følgende kandidater blev valgt som lægelige revisorer: 

‐ Chili Marie Winther Kraglund (57 stemmer) 
‐ Daniel Bomark (58 stemmer) 

 
Følgende kandidater blev valgt som revisorsuppleanter: 

‐ Nick Schou Nielsen 
‐ Jonas Siewers Olsen 

 
Pkt. 11  Fastholdelse og rekruttering af fællestillidsrepræsentanter   
 
Forperson Ole Møller Hansen, YL’s forretningsudvalg Region Nordjylland, havde fremsat punktet til 
drøftelse, og motiverede det. 
 
Repræsentantskabede havde en god drøftelse af udfordringen og af de tre finansieringskilder Ole 
Møller Hansen foreslog: 

- Den individuelle aftale med arbejdsgiver for virket som FTR. 
- Akutmidlerne. 
- En direkte honorering fra Yngre Læge. 

 
Regionerne havde forskellige perspektiver på problemstillingen og deraf afledte løsningsforslag. 
 
Ole Møller Hansen takkede for de forskellige input og opsummerede drøftelsen på følgende måde: 
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- Der er behov for en samtale om, hvorvidt de opgaver FTR/TR ikke får honoreret i dag, skal 
betragtes som politisk arbejde eller som tillidsrepræsentantarbejde. 

- I den forbindelse skal det overvejes, om honoreringen skal dækkes af arbejdsgiver. 
- Det bør også overvejes, om der er behov for at igangsætte et større arbejde, hvor der foku-

seres på, at FTR får mere tid end penge. 
 
 
Pkt. 12  Eventuelt 
 
Der var en opfordring til, at YL ikke tager ansvar for at forklare regionernes beslutning om at redu-
cere antallet af overlægestillinger. Synspunktet var, at YL derved accepterer regionernes beslut-
ning, og at det bør være arbejdsgivernes opgave at stå på mål for egne beslutninger, herunder 
gøre rede for, hvad de har tænkt sig at gøre for de speciallæger, der ikke bliver overlæger.  
 
Herudover var der ingen bemærkninger under eventuelt. 
 
Helga Schultz takkede derefter alle for et rigtig godt og interessant møde og oplyste, at repræsen-
tantskabet ses igen i 2024 den: 

- 11. marts (forventeligt) til ekstraordinært repræsentantskabsmøde om OK24.  
- 23. maj til ordinært repræsentantskabsmøde i København. 
- 19. - 20. november til ordinært repræsentantskabsmøde i Kolding. 

 
 
 
 
 
 
 


